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Entrevista a Lluïsa Moret, 
presidenta de la Diputació

pàgs 8 i 9

“La Diputació
no vol ser 

i no serà només
una repartidora

de diners” DRETA DE L’EIXAMPLE pàg 10

El Cafè del Centre:
un local amb molta
història i esperit local

A LA MODEL pàg 6

Una mostra recorda les
dones dels camps nazis

REFERENT MUSICAL pàg 13

Loquillo: “Una banda de rock
és un equip de bàsquet”

El Centre LGTBI celebra cinc
anys al servei del col·lectiu 

L’espai, situat a Sant Antoni, es marca com a següent gran objectiu aconseguir crear més xarxa als barris pàg 7

EL FORT PIENC pàg 12

El periodista Eduard de Vicente
homenatja Alfred Hitchcock
amb un cicle al Centre Cívic

MOBILITAT pàg 3

La unió de la metròpoli i la
resta del país: una història
plena de mancances
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Sempre es parla molt del cen-
tralisme que es pateix a l’estat es-
panyol. El cas del transport pú-
blic n’és un exemple clar. Per
anar de Barcelona a Madrid en
tren es triguen dues hores i mit-
ja. Són més de 600 kilòmetres.
En canvi, per recórrer els 310 ki-
lòmetres que hi ha entre la capi-
tal catalana i València, per ex-
emple, el temps és de tres hores.

En una dimensió més petita,
Catalunya viu una situació simi-
lar. Tornem a les comparacions
ferroviàries. De Barcelona a Gi-
rona, 40 minuts per a 100 kilò-
metres. No obstant això, de Bar-
celona a Vic, hora i vint minuts
per a 70 kilòmetres. De Barcelo-
na a Olot, dues hores i mitja per
a 120 kilòmetres en bus, ja que no
hi ha alternativa ferroviària. De
Barcelona a Falset, una mica
més de dues hores per a 140 ki-
lòmetres en tren.

Queda demostrat, doncs, que
la mobilitat entre capitals de
província és bona, però la verte-
bració entre altres indrets del ter-
ritori, el que de vegades s’ano-
mena entorn rural, i la capital ca-
talana és deficient.

MANCA DE PLANIFICACIÓ
A finals del 2023, el Pla Estra-
tègic Metropolità de Barcelona
(PEMB) va organitzar una tro-
bada sobre el repte de la mobi-
litat urbana-rural en el marc
de la metròpoli de Barcelona en
la qual van participar alguns
dels agents més destacats d’a-
quest àmbit a Catalunya. Les
conclusions de l’esdeveniment
van ser clares: el sistema de
mobilitat entre el territori i la
metròpoli ha de millorar. En
aquest sentit, Júlia Azpiroz, del

PEMB, assenyalava que calen
“solucions a mida per a cada ter-
ritori”, però avisava que també
és necessària una estratègia de
país que repensi “el model amb
una visió àmplia que superi els
límits metropolitans”.

Així mateix, Eloi Guinjoan,
tècnic d’innovació de l’Associació
d’Iniciatives Rurals de Catalunya
(ARCA), considerava que, per
pensar les polítiques de mobili-
tat que vertebrin el territori, “cal
tenir en compte la diversitat i les
àrees rurals”. Alhora, assenyala-
va que les polítiques de mobili-
tat no es poden pensar només des
de la ciutat, i per això demanava
“la millora de la xarxa ferrovià-
ria i un sistema tarifari més just
que equipari preus entre corones
metropolitanes i àmbit rural”.

En una línia similar, Núria Pé-
rez, de l’Institut Metròpoli, va la-
mentar la manca de debat i de re-
cerca acadèmica a Catalunya pel
que fa a planificació urbanística,
territorial i de mobilitat, i va re-
clamar més reflexió sobre com

s’ha de “construir, organitzar i ar-
ticular” el territori.

Finalment, en aquest punt,
Carles Labraña, de l’Associació de
Municipis per la Mobilitat i el
Transport Urbà (AMTU), va
apuntar que, per millorar la si-
tuació, calen “dotacions pressu-
postàries i un model de mobilitat
alineat amb les necessitats de
mobilitat fora de les corones me-
tropolitanes”.

EN PRIMERA PERSONA
Sigui com sigui, des d’aquesta
publicació hem preguntat a dife-
rents persones que viuen fora de
la metròpoli, però que hi han
nascut i que encara hi tenen re-
lació, com veuen la mobilitat en-
tre l’entorn rural i les ciutats.

El Quim viu a Falset i treba-
lla per a una empresa que té la
seva seu a la capital catalana. A
més, és de Martorell i encara té
la família allà. “Cada setmana
agafo l’R15 alguna vegada i he de
reconèixer que és confortable
perquè puc anar treballant”, ex-

plica. En el seu cas, es tracta d’un
tren de mitjana distància que ga-
irebé no pateix avaries i són po-
ques les vegades que ha d’agafar
el cotxe per anar a Barcelona.
Malgrat això, sí que considera
que hi ha veritables problemes a
l’altra línia que utilitza sovint,
l’R4. De fet, de vegades ha trigat
més temps a anar de Barcelona
a Martorell que de la capital ca-
talana fins a Falset per culpa de
les incidències.

L’Albert i l’Anna fa poc temps
que han marxat a la Garrotxa a
viure. Habitualment van a Bar-
celona per feina i ho fan o bé en
autobús o bé en cotxe. “He estat
un temps treballant tres dies a la
setmana a Barcelona i hi anava
en bus”, explica ella. El cas és que
un bitllet senzill entre els dos in-
drets costa 19 euros. Per sort, ells
fan servir la targeta T-10/120,
amb la qual el trajecte els costa
un 60% menys i tenen 10 viatges
per gastar en 120 dies. “Si no hi
hagués aquests preus, hi aniríem
en cotxe”, afirmen.

TRES SOLUCIONS
No tot es pot atribuir a la volun-
tat política. Segons consideren
des del PEMB, “la baixa densitat
provoca que hi hagi menys ofer-
ta per la falta de demanda i els mè-
todes tradicionals de mobilitat
no són rendibles”. És per això que
durant l’acte es va defensar “un
model policèntric adaptat a les ne-
cessitats de cada territori per
augmentar l’eficiència en els des-
plaçaments”.

El repte no és gens fàcil. No
obstant això, la trobada va servir
per establir algunes línies mestres
d’actuació. La primera va ser el
“restabliment de la xarxa d’avin-
gudes metropolitanes, actual-
ment fragmentada, per impulsar
la mobilitat activa”. En segon
lloc, es va parlar d’augmentar la
capacitat de la xarxa ferroviària.
I, finalment, es va considerar que
calen accions en el transport pú-
blic per carretera per fer que la
mobilitat a Catalunya no funcio-
ni només de forma radial amb el
centre a la metròpoli.

Un país desconnectat
» La relació entre la metròpoli i la resta de Catalunya pel que fa a la mobilitat està plena de mancances

» Els experts demanen una estratègia que aposti per “superar els límits metropolitans”

. La mobilitat a Catalunya també està organitzada de forma centralista. Foto: ACN

Albert Alexandre
BARCELONA
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La lupa

La Fundéu, fundació promoguda per la Real
Academia Española, va anunciar que el ter-
me polarització és el que millor defineix el món
el 2023. Si llegim les portades dels diaris

aquests dies, aviat constatem la divisió d’opinions en-
tre els que culpen Israel de l’origen de l’actual guerra
a Gaza i els que acusen els palestins, en general, o el mo-
viment extremista islamista Hamàs, en particular, d’ha-
ver desencadenat el conflicte. Als Estats Units, aquest
any, previsiblement, tornaran a enfrontar-se a les ur-
nes el demòcrata Biden i l’autòcrata Trump. A Madrid,
la nit de Cap d’Any, a la seu del PSOE del carrer Fer-
raz, un grup de persones va colpejar un ninot que re-
presentava Pedro Sánchez mentre cridava “hay que
acabar con él”. Malgrat tot, és polarització el terme que
millor defineix el món el 2023?

A jutjar pel que diuen els mitjans, pel que repre-
senten els polítics i pel que s’ensuma a Twitter (ara X),
definitivament, sí. Però hi ha món més enllà de les es-
feres mediàtiques, polítiques i digitals. El 2023 tam-
bé ha estat l’any en què ha augmentat la solidaritat. A
casa nostra, per posar un exemple, el tradicional di-

nar de Nadal de Sant Egidi ha recuperat la xifra de me-
nús prèvia a la pandèmia: el passat 25 de desembre van
servir-ne més de 2.500 a persones amb pocs recursos,
sense llar, ancians i refugiats. El 2023 també ha estat
l’any en què s’han recuperat les bones xifres de donació
i trasplantament d’òrgans a Catalunya, amb increments

del 36,3% i del 30,0%, respectivament, segons re-
flecteixen les dades de l’Organització Catalana de Tras-
plantaments.

La vida ha tornat a allargar-se aquest 2023, segons
les Nacions Unides. Després d’un parèntesi per culpa
de la pandèmia, l’esperança de vida mundial ha tor-
nat a créixer fins als 73 anys, 12 més que el 1980. La
covid ha desaparegut de la llista de les deu malalties

més freqüents a Espanya aquest 2023, segons l’INE.
Havia estat la principal causa de mort en el període ge-
ner-juny del 2020, 2021 i 2022, però enguany ha re-
culat. El 2023 també ha estat l’any en què més persones
diuen que les seves ciutats són segures per a les per-
sones homosexuals, en què els permisos de paterni-
tat es van allargar a Espanya i en què la selecció fe-
menina de futbol espanyola va guanyar un Mundial i
va donar una lliçó al món.

Els mitjans de comunicació emparaulen el món, i
el terme polarització ha estat un dels més utilitzats per
explicar el 2023. De fet, la Fundéu argumenta que un
dels motius pel qual l’ha triat és per la seva elevada pre-
sència mediàtica. Si bé és cert que és representativa per
il·lustrar algunes esferes, també ho és que deixa fora
bona part de la realitat. Aquest 2024 hi haurà eleccions
en 74 països i milers de milions de persones d’arreu
aniran a votar. Segurament ho faran des de la por i la
desconfiança, perquè fa temps que la incertesa i la in-
seguretat envers les institucions configuren la mira-
da hegemònica. Seria bo que el 2024 oferís una mirada
més generosa de la realitat. Ens hi juguem molt.

El terme ‘polarització’ 
deixa fora bona part 

de la realitat

NLes millors
perles

Una dona intentava colar-se al metro de Bogotà passant per
sota de les barreres d’accés, però el cul se li va quedar

enganxat. No podia avançar ni cap endavant ni cap endarrere i
els treballadors van haver de rescatar-la.

Mentre estaven d’excursió per la Serra de Tramuntana, a
Mallorca, un grup de joves es van quedar paralitzats en

veure aparèixer un goril·la, que els va començar a perseguir.
Després van descobrir que es tractava d’una broma.

Un home estava esquiant a Sierra Nevada quan va trobar-se
un avió estavellat. Va gravar la troballa i ara, dos anys

després, s’ha fet viral. Es tractava del muntatge de la pel·lícula
La sociedad de la nieve.

Durant dos anys, un nen de nou anys va estar vivint sol
en un poble de França, després que la seva mare

l’abandonés. Fins fa poc, ningú se n’ha adonat perquè el
nen anava i tornava sol de l’escola.

LA FOTOCarlos Sainz
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per Susana Pérez Soler

Polarització: paraula de l’any?
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La gentrificació com a sistema1

2
Ni un hotel ni un Zara: la cultura 
tornarà a l’històric Comedia

Les arts marcials estan en forma: 
una moda que es va consolidant

Nou concurs a la Festa Major 
de la Dreta de l’Eixample

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5

Temps de Festa Major a Sant Antoni
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A les xarxes

@angelgomez_93: Que necessari que és que
algú de la transcendència de C. Tangana deixi
missatges com els que ha deixat sobre cons-
ciència de classe, feminisme o addiccions.

@uby77: Madrid ya tiene su Gran Premio de
Formula 1. ¿Para cuándo la Copa América de
Vela? [Recentment s’ha anunciat el calendari
definitiu de la competició]

#CopaAmèrica

@EmmaZafon: Itziar Ituño és l'única actriu
famosa que ha tingut la dignitat de donar su-
port a una reivindicació [els drets dels presos
d'ETA]que ningú del seu sector s'ha atrevit a fer.

#ItziarItuño #CTangana

Safata d’entrada

Hi ha molts tipus d’abra-
çades: la de la satisfac-
ció després de l’esforç, la

dels retrobaments i comiats,
aquella que es fa després de
l’esforç, després de moltes ten-
sions, enfrontaments, moments
crítics; o l’abraçada de l’equip
unit per un objectiu comú, com
l’esportiu. Aquell que es dona a
l’amiga que mitiga les penes, un
analgèsic per suportar el dolor,
o el de l’agraïment per respon-
dre al bon tracte i l’afecte. No ob-
lidem l’abraçada de l’amor o
del desig.

L’abraçada redueix la segre-
gació de cortisol al nostre cervell
i permet alliberar oxitocina i se-
rotonina, que són transmissors
del benestar. A més, estabilitza
la freqüència cardíaca, dismi-
nueix la pressió arterial i enfor-
teix el sistema immunitari. Una
abraçada genera pau interior, se-
renitat i equilibri. Ens pot treu-
re de mals moments fomentant
sentiments d’alegria que fan
desaparèixer l’ansietat. És una
cura per als problemes.

Necessitem els altres per a
sobreviure i això requereix un
petit esforç per part nostra. És
urgent cultivar les trobades, i per
això, a més de l’abraçada, ens cal,
també, aprendre a demanar per-

De les abraçades
per Francesc Reina

dó, saber disculpar-nos, una
cultura semblant: la carícia.
Perquè hi ha abraçades que
maten i d’altres són ‘inabraça-
bles’ per la pèrdua, per l’esta-
fa i el robatori. 

Cada 21 de gener se celebra
el Dia Internacional de l’Abra-
çada. Lord Byron va escriure:
“Tot allò que aporta alegria
hauria de ser compartit” i és per
això que les bones notícies
s’han de fer públiques, ja que
escassegen. Són poques, però
existeixen, tot i que es parla
més de les desgràcies.

No puc deixar de compar-
tir algunes notícies: l’admi-
ració que pot sentir un pro-
fessor pel seu alumne és una
cosa poc habitual, però això
passa en la relació que hi ha
entre el meu fill i el professor
d’escultura després de gairebé
20 anys (i que s’ha estès a les
parelles i familiars). Ara són a
Suècia treballant en un en-
càrrec fraternal.

La trena, la tesse, la trena,
novel·la de Laetitia Colomba-

ni, del 2018, narra la història
de tres dones de diferents pa-
ïsos, religions i economies,
unides pels cabells. Una índia
de la casta “intocable” que
fuig del país per deixar de re-
collir amb les mans la merda
que caguen els rics (cosa molt
habitual i que es coneix ben
poc) i que aconsegueix vendre
la seva cabellera a canvi de la
llibertat. Una italiana que sal-
va el taller artesanal del seu
pare difunt per dedicar-se al
comerç de perruques (bàsica-
ment índies, diuen que les
millors). I una prometedora
advocada que perd els cabells
per un càncer i recupera la dig-
nitat perduda després de tan-
ta competitivitat i traïcions
corporatives.

Finalment, la gran abraça-
da que s’espera del sindicat
perquè  aculli i defensi la si-
tuació d’una empleada que,
malgrat haver pujat de cate-
goria a la seva empresa, aques-
ta situació l’aboca a treballar
més hores i cobrar menys sou.
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Els semàfors

El Centre LGTBI Barcelona, 
situat a Sant Antoni, celebra 

el seu aniversari com un espai
consolidat que fa cinc anys que

treballa per als drets del
col·lectiu. Després de donar
servei a milers de persones, 
vol expandir-se a més barris.

pàgina 7Centre LGTBI

Guardonat amb el Premi 
Nacional als Establiments 

Comercials Centenaris, 
aquesta cafeteria històrica té

150 anys i continua preservant
la seva essència original. L’espai
conserva elements primigenis 

i l’essència de barri.
pàgina 10Cafè del Centre

Les obres del Tramvia són un
primer pas per a la possible unió
per la Diagonal. Tot i això, fa quasi

tres anys que duren i alguns
veïns i comerços de la Sagrada

Família n’han pagat les
conseqüències amb molèsties 

i pèrdues econòmiques.
pàgina 11Ajuntament
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Assassinat al Gaixample: 
el va matar per  “cobdícia”

TRIBUNALS4L’home acusat de
matar-ne un altre al Gaixample
el 2021 ha confessat els fets du-
rant el seu judici. Ha dit que el
que va fer va ser un “acte mons-
truós” i que no era “conscient” de
què feia perquè era addicte.

Les acusacions van assegurar
que l’acusat és un “narcisista” i
que va actuar per “cobdícia”.
Durant el judici també s’ha evi-
denciat que els informes foren-
ses descartaven que el con-
demnat fos addicte a l’alcohol o
a les drogues. 

La Fiscalia considera que la
víctima i l’agressor van tenir una

baralla, però que en cap cas la víc-
tima va agredir de gravetat l’a-
cusat. Segons el relat de la Fiscalia
i l’acusació, la tarda del 28 d’oc-
tubre de 2021 l’acusat va anar al
bar de la víctima per una entre-
vista de feina, van estar junts i a
la matinada van anar a casa de la
víctima per mantenir relacions
sexuals. Allà, l’acusat hauria ata-
cat la víctima fins a causar-li la
mort i hauria fugit robant diver-
sos objectes.

La Fiscalia demana 26 anys
i 3 mesos de presó per assassinat
amb traïdoria i robatori amb
violència en casa habitada.

CULTURA4La història de la Se-
gona Guerra Mundial, de l’Ho-
locaust i els camps de concen-
tració té tants vessants i pers-
pectives que mai és moment de
deixar de parlar-ne. És per això
que la Model acollirà, a partir del
26 de gener i fins al 25 de febrer,
una exposició sobre la deporta-
ció femenina als camps nazis.

La proposta fa un recorregut
per la història del camp de con-
centració de Ravensbrück i ex-
plica els principals motius de la
deportació de dones, com era la
seva vida al camp i els mecanis-
mes de supervivència i de resis-
tència que tenien. També abor-
da l’alliberament, el valor testi-
monial i la feina d’entitats com
ara el Comitè Internacional de
Ravensbrück.

L’exposició recull algunes
veus de les més de 250 dones ca-
talanes i espanyoles que van ser
tancades en aquest camp de
concentració. Concretament
d‘Alfonsina Bueno Vela, Ángela
Cabeza Rodríguez, Braulia Cá-
novas Mulero, Dolors Casadellà

Puig, Maria Castelló Ibarz, Neus
Català i Pallejà, Laura Gallart
Marquès, Conxita Grangé Bele-
ta, Elvira Ibarz Ibarz, Constan-
za Martínez Prieto i Mercedes
Núñez Targa.

MEMÒRIA DE LES VÍCTIMES
En la línia de l’exposició, i coin-
cidint amb la setmana del Dia

Internacional en Memòria de
les Víctimes de l’Holocaust, la
Model acollirà una xerrada de
l’Observatori Europeu de Me-
mòria Històrica, sobre Dones
Deportades: Resistència Cul-
tural als Camps Nazis. Abordarà
la cultura de resistència, super-
vivència i solidaritat de les pre-
ses dels camps de concentració.

Imatge de dones preses en un camp de concentració. Foto: EUROM

Un recorregut per la història 
de les dones en camps nazis

L’acusat de matar un home durant el judici. Foto: P.Solà/ACN 

Societat | Un dels barris amb més soledat
El 13% dels barcelonins viuen sols segons el padró municipal del 2023, 

i un 43% són persones grans que viuen en situació de “soledat no desitjada”. 
L’Esquerra de l’Eixample és un dels barris amb més gent vivint sola, un 15,6%.
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El centre LGTBI Barcelona està
de celebració. Aquest 19 de gener
es complien cinc anys des que va
obrir les portes i, amb el temps,
s’ha creat una comunitat de per-
sones que utilitzen els serveis de
l’equipament, assisteixen a les
activitats i el tenen com a punt de
trobada i referència. 

Durant els cinc anys, ha atès
2.376 persones i el servei d’infor-
mació i primera acollida ha rebut
17.798 consultes. A més, s’ha po-
sat en marxa el Grup Trans i No
Binari, un espai de trobada entre
iguals, per a persones que estan
explorant el seu gènere.

El director del centre, Andreu
Agustín, considera que aquests
anys demostren “la consolida-
ció” de l’espai. “Podem afirmar
que som un centre de referència
per com ho fem i pel que ens ex-

plica la gent que ve. Som un espai
segur treballat amb persones pro-
fessionals que fan sentir segur a
tothom”, explica Agustín a Línia
Eixample. El director afegeix que,
en ser un centre municipal, trac-
ten les persones “amb visió de ser-
vei públic” i amb l’objectiu de ser
“una porta d’entrada a una cons-
tel·lació de serveis”.

ARRIBAR A MÉS BARRIS
Després d’aquests primers cinc
anys, el Centre LGTBI vol conti-
nuar creixent. Agustín explica
que són un servei de ciutat i que
la ubicació a Sant Antoni “és molt
bona”. Tot i això, el director del
centre reconeix que un dels ob-
jectius a partir d’ara és arribar a
més barris de la ciutat. “Volem
crear més xarxa detectant què està
passant a la ciutat, que una per-
sona que sigui de Sants sàpiga si
al Carmel o a la ‘Trini’ hi ha pro-
jectes que treballen en les diver-
sitats i nosaltres fer coses amb
ells”, explica Agustín.

Per la seva banda, el Comis-
sionat de Polítiques d’Infància,
Adolescència, Joventut i LGTBI
de l’Ajuntament, Javi Rodrígu-
ez, destaca en declaracions aLí-
nia Eixample l’activitat que es
porta a terme al centre perquè “la
fan les entitats que el van re-
ivindicar”. En aquest sentit, Ro-

dríguez destaca que és un pro-
jecte “compartit entre les entitats
i l’Ajuntament”, a més de ser “un
referent a nivell de barri i del
col·lectiu”. El comissionat coin-
cideix amb Andreu Agustín quan
assegura que un dels nous ob-
jectius del centre és “descentra-
litzar l’activitat per tal que tingui

presència a tota la ciutat, no
només a l’Eixample”.

Amb tot, al llarg del 2024 l’e-
quipament oferirà una progra-
mació especial en el marc de l’a-
niversari. El primer acte va ser el
20 de gener, als Jardiners de l’Al-
guer, en el marc de la Festa Ma-
jor de Sant Antoni.

El Centre LGTBI Barcelona celebra els cinc anys com un equipament consolidat a la ciutat. Foto: Ajuntament

Cinc anys fent bandera LGTBI
»  El Centre LGTBI Barcelona, situat al barri, celebra el seu cinquè aniversari com un espai consolidat
» Després de donar servei a milers de persones, l’objectiu és expandir la seva activitat a més barris

Tradició | La Festa Major tanca un any més amb èxit
La Festa Major de Sant Antoni va posar punt final, el passat cap de 

setmana, als deu dies de celebració al barri. La cultura popular i els actes 
tradicionals combinats amb les novetats d’enguany han estat un nou èxit.

Guillem Francàs
SANT ANTONI
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”

Entrevista
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– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”

Entrevista
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Només travessar l’emblemàtic
marc verd de la porta, l’ambient
et captiva. El Cafè del Centre
transmet història amb cada un
dels seus detalls. Són 150 anys els
que es palpen en la memòria
d’un terra de rajola i rombes, una
taula marbre octagonal de casi-
no,  miralls decoratius i, fins i tot,
la caixa registradora original.
Les obres del pintor català Mar-
tí Teixidor decoren un local que
ha vist passar la història de Bar-
celona des del carrer Girona 69,
a la Dreta de l’Eixample.

T’asseus en una taula en què
potser es va asseure Montserrat
Roig, Pasqual Maragall o Tete
Montoliu, perquè durant els 60
l’elit política i cultural antifran-
quista freqüentava la cafeteria.
Demanes un tallat i admires
com l’entorn et transporta a una

altra època i et preguntes quina
història té aquest local.

Ara ja no és només una cafe-
teria, és un restaurant de “gas-
tronomia clàssica amb tocs mo-
derns”, tal com el defineixen els
propietaris a Línia Eixample.
El Cafè del Centre és del grup La
Confiteria, que treballa amb la
voluntat de “preservar locals
històrics de la ciutat”.

DE CASINO A RESTAURANT
Va obrir les portes l’any 1873
com a casino, però amb la dic-
tadura de Primo de Rivera i la
prohibició del joc, es va conver-
tir en un bar de barri. Durant els
60 va estar de moda entre l’elit.

Van ser tres les generacions
de la família Bel que van re-
gentar la cafeteria, i la incerte-
sa va agafar força quan es va
trencar el relleu generacional.
Semblava que l’emblemàtic lo-
cal acabaria sent un supermer-
cat o una botiga de souvenirs,
però, finalment, La Confiteria va

adquirir el negoci i la seva àni-
ma l’any 2021.

L’establiment vol continuar
sent “un local de tota la vida, per
al barri”, i per això, cuida el pro-
ducte, però manté “uns preus
assequibles, perquè tothom pu-
gui venir a fer un vi i unes bom-
bes”. De la mateixa manera, el

menjar casolà “de xup xup” en-
caixa amb un espai reformat
però igual que l’original.

UN PREMI PEL LLEGAT
La barra, la pintura, el rellotge, el
calendari, són molts els detalls
que no han canviat en 150 anys
i que fan del local una autèntica

màquina del temps. T’imagines
quantes novel·les, poemes, con-
verses, pactes i idees històriques
s’hauran cuinat a foc lent dins el
Cafè del Centre? Tal és el seu lle-
gat, que ha rebut el Premi Na-
cional als Establiments Comer-
cials Centenaris de la Generalitat
de Catalunya.

La barra del Cafè del Centre. Foto: Mar Bermúdez

Mar Bermúdez
LA DRETA

Restaurant i màquina del temps
» El Cafè del Centre fa 150 anys que està al mateix local del carrer Girona i preserva elements originals

» Ha rebut el Premi Nacional als Establiments Comercials Centenaris de la Generalitat de Catalunya  

Tribunals | A judici l’urbà que va disparar un sensesostre
L’acusació particular i Arrels Fundació demanen jutjar, per intent d’homicidi, l’agent
de la Guàrdia Urbana que va disparar un sensesostre l’octubre de 2020. L’Audiència
de Barcelona va reobrir el cas el febrer de 2023. Ho va avançar Catalunya Ràdio.
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Que conviure amb obres no és un
plaer per a ningú és evident. I ac-
ceptar fer-ho perquè és quelcom
necessari gairebé sempre és l’única
alternativa. Però que el teu dia a
dia es converteixi a haver de con-
viure constantment amb  obres, i
tot el que se’n deriva, i durant més
temps del previst, a vegades et pot
fer esgotar la paciència. Això és el
que denuncien alguns veïns i co-
merços de Sagrada Família.

I és que hi ha veïns del barri
que fa uns tres anys que convi-
uen amb les obres del tramvia,
uns treballs que havien de durar
un any. En Carles Martín és veí
del carrer Nàpols, a tocar de la
Diagonal, i explica la seva situa-
ció. “Amb les obres sempre saps
que tot va per llarg, però tres
anys és pesat”, declara.

Martín explica que el carrer

Nàpols ha estat un dels més
afectats per les obres des de fa
dos anys. “Hem viscut una gim-
cana constant pels talls com-
plets del carrer. D’una banda,
amb el cotxe no podíem accedir
al pàrquing perquè estava tallat
de baixada i havíem de pujar
contra direcció, i d’altra, els via-
nants no sabien per on creuar
amb tants canvis”, comenta. Tot
plegat fa que s’acumuli molta
gent en espais petits i que la zona
sigui un “embolic constant”. A
més, un altre dels punts negati-
us de les obres són els talls alea-
toris d’aigua i llum que pateixen.

Una última queixa és la brutí-
cia que deixen els turistes. “Quan
marxen dels pisos turístics de la
zona, com que han mogut els
contenidors per les obres, no els
busquen i deixen les bosses d’es-
combraries a la vorera”, explica.

“GANES DE PLORAR”
El Restaurant El Burgà, situat al
303 de la Diagonal, a la cantona-

da amb el carrer Nàpols, és un dels
locals afectats per les obres del
tramvia. La propietària del local
explica que al març farà dos anys
que estan “envoltats” d’obres. Se-
gons diu, en teoria és ara quan els
treballs haurien d’estar acabats i
que es comencés a retirar tot el
material d’obra que tenen a prop.

I és que conviure en aquest
context té unes conseqüències

per al negoci. “Ens ha afectat molt
negativament, hem tingut unes
pèrdues d’un 80% aproximada-
ment”, explica la propietària. En
aquest sentit, insisteix a dir que els
van posar una tanca molt a prop
del local “que només deixava dos
metres perquè la gent pogués
passar”, fet que va provocar que la
gent deixés de passar per allà i tot
plegat repercutís en el negoci.

D’altra banda, aquesta co-
merciant afirma que l’Ajunta-
ment no els ha donat pràctica-
ment explicacions. “Hem dema-
nat ajuts i només te’ls donen si
tens terrassa i nosaltres no en te-
nim, així que ens hem adaptat
com hem pogut perquè no queda
més remei, però hi ha dies molt
durs que tot fa molta ràbia i tens
ganes de plorar”, lamenta.

Les obres del tramvia fa tres anys que duren i els veïns ja estan cansats de les molèsties reiterades. Fotos cedides

Guillem Francàs
SAGRADA FAMÍLIA

Tres anys amb obres: malson veïnal
» Veïns de Sagrada Família fa temps que s’adapten a molèsties derivades de les obres del tramvia

» Les confusions amb carrers tallats i els comerços que queden amagats són gran part del problema

Xerrada | Les joguines són sexistes? 
El Centre Cívic Sagrada Família organitza el 29 de gener la xerrada Les
joguines... Són sexistes?, que anirà a càrrec de Vira Cooperativa. L’acte

plantejarà un debat sobre el tipus d’aprenentatge que potencien les joguines.
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CINEMA4El Centre Cívic Ate-
neu Fort Pienc és la seu del ta-
llerCinema: Univers Hitchcock,
que va començar el dilluns 15 de
gener liderat pel periodista cul-
tural especialitzat en cinema,
Eduard de Vicente. Un cicle que
encara té obertes les inscrip-
cions, tot i que ja hagi començat,
i que es fa de 19 a 21 h.

El taller, que en total són cinc
sessions cada quinze dies, el va en-
gegar de Vicente amb motiu del
125è aniversari del naixement
d’Alfred Hitchcock, l’històric di-
rector de cinema, i com a home-
natge a la seva figura. La prime-
ra sessió del taller va ser la intro-
ductòria, abans de passar a ana-
litzar “els seus clàssics”, segons ex-
plica el periodista cultural. “Farem
un seguiment de la seva trajectò-
ria en ordre cronològic, però tam-
bé vull parlar de pífies, tràilers,
plans inèdits, estratègies de màr-
queting i de tot el que envolta la
figura de Hitchcock”, afegeix.

Eduard de Vicente és un dels
periodistes referents de cultura
i cinema a Catalunya i l’home-

natge al cineasta en forma de ta-
ller també és una oportunitat de
conèixer millor la figura de
Hitchcock, ja que al taller s’ex-
pliquen curiositats poc conegu-
des, segons afirma de Vicente.
“Des del meu punt de vista, va ser
el primer a utilitzar-se a ell ma-
teix com a reclam per fer màr-
queting, igual que ho van fer

Salvador Dalí i John Lennon
anys més tard”, comenta.

Amb tot, aquest és el primer
dels cicles que de Vicente or-
ganitza cada trimestre de l’any
al Centre Cívic Ateneu Fort
Pienc. Així, els següents seran
sobre Bergman, Wenders i Ku-
rosawa, però encara no tenen
dates definitives.

Hitchcock, protagonista al Fort Pienc. Foto: Arxiu

El Fort Pienc celebra els125
anys d’Alfred Hitchcock

El Centre Cívic torna a ser  
seu del festival BCNegra

CULTURA4La mítica actriu de
cinema negre clàssic, Gloria Gra-
hame, omplirà la pantalla del
Centre Cívic Ateneu Fort Pienc
en el marc del festival BCNegra.

Del 5 a l’11 de febrer tindrà
lloc la 24a edició del festival i, un
any més, el Fort Pienc hi parti-
cipa projectant tres pel·lícules:
Crossfire, The big heat i Film
stars don’t die in Liverpool. L’e-
dició d’enguany és ben espe-
cial, ja que homenatja l’actriu
Gloria Grahame.

Des del centre cívic han or-
ganitzat cinefòrums després de

cada projecció a càrrec de la
crítica de cinema i docent Mire-
ia Iniesta. Les tres pel·lícules es
projectaran en versió original
subtitulada en castellà i caldrà
reservar entrades per poder as-
sistir-hi. La primera projecció
serà demà 25 de gener.

També es farà una actuació
de la ‘Sergi Sirvent criminal
band’, el 7 de febrer, un concert
de Jazz noir, en què la música
serà la peça clau per crear un
ambient obscur i que consta de
composicions i arranjaments de
cinc pel·lícules icòniques.

Goloria Grahame a la pel·lícula Macao. Foto: Arxiu

Música | Aesis Quintet apropa la música clàssica al barri
Cinc alumnes de nivell superior d’Interpretació de Música Clàssica i

Contemporània, especialitzats en Música de Cambra, portaran un repertori
d’obres de Piazzolla, Mendelssohn i Sprenger, al CC Fort Pienc.
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Esports Futbol sala | El CFS Eixample visita l’FSF César Augusta 
El conjunt eixamplenc visitarà el pròxim dissabte 27 de gener l’FSF César Augusta, en partit

corresponent a la 17a jornada de Segona Divisió. El CFS Eixample hi arribarà després de descansar
l’última cap de setmana, quan li tocava jugar contra l’FS Castelldefels, retirat de la competició.

Els pavellons esportius són tem-
ples d’emocions i energies, i n’hi
ha alguns que, per les seves di-
mensions i característiques tèc-
niques, també permeten celebrar
concerts. José María Sanz, Lo-
quillo (Barcelona, 1960) és un
privilegiat que ha pogut gaudir de
la connexió amb el públic des de
la pista, com a basquetbolista, i des
de l’escenari, com a icona del
rock. “Un matx i una actuació te-
nen molts punts en comú. Et diré
més: per a mi una banda de rock
és un equip de bàsquet. Si un
equip transmet, l’energia que es
genera amb el públic és similar a
la d’un concert. El grup ha de te-
nir vincles reconeixibles, bas-
quetbolistes amb un do i un en-
trenador especial”, assegura el
barceloní, del barri del Clot. 

El bàsquet és la seva escola de
vida i al CB Grup Barna, amb la
pissarra de Germán González, és
on va rebre les primeres classes.
Va patir decepcions, com quan la
Penya i el CB l’Hospitalet no el van
voler després de fer-hi les proves
d’accés o el CD Mataró va pres-
cindir d’ell “just” a l’inici del curs.
Guanyen, però, les anècdotes, els
valors i els aprenentatges. Al CE
Laietà Loquillo va ser una esponja
de José Antonio del Río Chinche,
mentre que al desaparegut Cole-
gio Alpe, que estava ubicat a l’a-
vinguda Gran Via de les Corts Ca-
talanes 579 [en aquells temps
anomenada avenida Jose Antonio
Primo de Rivera], creixeria molt
com a jugador i Epi [Juan Anto-

nio San Epifanio] li regalaria,
sense saber-ho, el que acabaria
sent el seu nom artístic. 

“En un campionat d’Espanya
em va llençar la pilota amb tanta
força que em va tombar a terra.
Epi se’m va apropar i em va dir:
‘Ja no ets un ocell, ets un Loqui-
llo’”, recorda el cantant. Després,
al Cotonificio [l’actual Círcol de
Badalona], connectaria molt amb
Aíto García Reneses, que sovint el
portava a casa en cotxe després de
l’entrenament perquè molts cops
només podia tornar al Clot en
transport nocturn. “A l’Aíto mai li
va importar que jo fos un rebel
amb caçadora de cuir”, confessa. 

Loquillo penjaria les botes al
conjunt badaloní, malgrat els in-
tents del seu últim entrenador,
Manel Comas, el Xèrif, perquè no
deixés el bàsquet per la música. A
cada concert té molt present la tàc-
tica del conill que aplicava Comas
als seus equips: “Has de mantenir-
te a prop del rival fins al tercer
quart, i quan arriba el final, anar-
hi amb tot. No falla mai!”. 

LA IDEA
Feia molt de temps, “massa
temps”, que el cantant tenia al cap
patrocinar un equip de basquet-
bol com va fer en el seu moment
amb l’EASO Basket. El seu gran
amic Roger Esteller, exjugador del
Barça o del Bàsquet Manresa, li va
proposar que l’entitat fos el Bàs-
quet Femení Sant Adrià, que es-
tava buscant patrocinador. 

“En Roger em coneix bé i
sabia que aquest club encaixava
amb la meva manera de ser. Soc
audaç i valent, i,  sincerament, no
vaig dubtar a donar suport al pro-
jecte. És important relacionar

la teva marca amb uns valors que
puguin sumar a la societat i el
bàsquet té un impacte social i cul-
tural en l’entorn. El futur és fe-
mení i qui no ho tingui clar no
sap on viu”, defensa Loquillo,
nou patrocinador del primer
equip, de Super Copa, i del júnior
A del conjunt adrianenc. 

“De seguida va haver-hi sin-
tonia i química entre les dues
parts i vam arribar a un acord fa-
vorable. Comptar amb una ico-
na del rock com Loquillo i el seu
equip és una notícia extraordi-
nària per a nosaltres, i la reper-
cussió mediàtica que està te-
nint la seva arribada és molt lò-
gica”, intervé, orgullós, el presi-
dent Pepe Aneas. 

Des del primer moment, el
cantant i el seu grup de treball vo-
len anar de la mà amb el club” en
tots els aspectes”. “Comencem
aquest projecte amb ambició,
compromís i il·lusió”, exposa l’ar-
tista. “Cada any farem una revi-
sió i una valoració de quins són els
objectius que volem conjunta-
ment i quines són les necessitats

per assolir-los”, intervé Aneas. El
logo de Loquillo ja és ben present
al Marina Besòs i a les samarre-
tes de joc, dessuadores amb ca-
putxa o sense, una motxilla, un
parell de models de gorra... Són
productes per a fans del club, del
bàsquet i del cantant barceloní
amb un disseny molt atractiu.  

Aquest fixatge és la recom-
pensa merescuda per a un Bàs-
quet Femení Sant Adrià que en
els últims anys, i per manca de
suport privat, ha hagut de re-
nunciar a dos ascensos (el segon
a Lliga Femenina l’any 2020 i un
altre a Lliga Femenina Challen-
ge l’any 2021). “Quan vam perdre
la nostra plaça a Lliga Femenina
[2019] tenia clar que no hi tor-
naríem mai sense la seguretat
d’un patrocini privat o d’algú
que valori i vulgui invertir en el
projecte.  No podem dependre de
les ajudes institucionals perquè
no t’arriben dins el termini i la
forma escaient que necessites”,
enraona el president del club.   

El passat 12 de novembre es va
anunciar el patrocini després de la

victòria per 56-51 contra el CBF
Cerdanyola, en la vuitena jornada
de la Super Copa. Durant el matx,
les lones amb el logotip de Loquillo
estaven tapades. “Vam intentar
que fos una sorpresa fins a l’últim
moment, però quan ell va arribar,
amb el matx en joc, la gent ja s’ho
va olorar. Li vam fer un vídeo en
què Loquillo sortia jugant i amb la
cançóEl Rey de fons. El seu dis-
curs va ser impecable. Es nota que
és un artista”, exposa Aneas. 

Potser els artistes necessiten
tenir els ulls d’una criatura per
sorprendre’s per les coses com
si les visquessin per primer cop
i poder transmetre aquesta mà-
gia al públic. “Vaig sortir molt fe-
liç del pavelló perquè m’agrada
tornar-li al bàsquet allò que em
va donar, com l’orgull, l’esperit
de superació, el fet de creure en
tu mateix i aportar sempre el mi-
llor de tu en benefici del grup”,
comparteix Loquillo, que durant
el seu discurs al Marina Besòs es
va mostrar ambiciós i proper:
“Soc un xicot molt competitiu
que l’únic que vol és traslladar-
vos que em tindreu a la vostra
disposició sempre que vulgueu”.  

“La meva intenció és poder
ajudar el club el màxim temps
possible i sempre que sigui pos-
sible. Estem molt il·lusionats de
formar part del projecte”, conti-
nua el cantant, a qui li encanta
fer símils amb el bàsquet. “Abans
de preparar els meus nous pro-
jectes [musicals], necessito re-
compondre’m físicament per-
què la temporada 2022-2023,
amb més de 70 partits, ha estat
molt exigent i he sofert una lesió
greu que em va tenir tres mesos
fora de joc”, confessa. 

Toni Delgado
EIXAMPLE

El suport d’una icona del rock
» Loquillo es converteix en el patrocinador del sènior i del júnior A del Bàsquet Femení Sant Adrià  
» “Per a mi una banda de rock és un equip de bàsquet”, exposa el cantant, exalumne del Colegio Alpe

Loquillo, durant la seva presentació.  Foto: Manel Expósito 

Classificacions2a Catalana de futbol 2a de futsal Lliga EBA Super Copa femenina
Equip

CFS Gran Canaria
CEFS Rubí
InterSala Z.
AE P. Esplugues
Osasuna Futsal
AECS l’Hospitalet
CFS Castellón
CN Caldes
FS Ripollet
UDC Txantrea
FSF C. Augusta
FS CET 10
CD Orvina
CFS Eixample

PTS

34
33
31
29
29
28
27
24
19
19
14
12
9
0

GC

17
24
24
34
16
31
39
33
39
39
45
31
52
68

GF

57
53
47
54
28
40
45
43
30
27
31
14
32
12

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
15.

Equip

Racing Vallbona
CF Singuerlín 
CF Ametlla Vallès
UD Cirera
PB Anguera
CD Masnou
CE Premià
CF Martorelles
CD Malgrat
CE Cabrils
At. Sant Pol 
PB Barcino
CF Les Franqueses
Vilassar de Mar

PTS

35
30
30
30
29
27
26
21
21
20
20
20
19
8

GC

15
14
19
20
23
21
24
17
27
26
32
23
32
43

GF

32
31
28
27
30
25
27
23
25
27
28
19
29
16

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12
13.
18.

Equip

Barça 
CBM Marató
CB Castelldefels
CB Vic
CDB Zaragoza
CB Navàs
CB Es Castell
CB Cornellà
Alfindén CB
B. Ciutat d’Inca
CB Granollers
CB Roser
CB Alpicat  
UE Montgat

PG

14
12
10
8
8
8
7
7
7
6
5
5
4
4

PC

997
1138
1110
1093
1019
1061
1025
1151
1175
1121
1134
1074
1133
1146

PF

1218
1223
1187
1159
1091
1147
1106
1111
1024
1053
1039
988
989

1042

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.

Equip

Draft Gramenet
Manresa CBF
CEJ l’Hospitalet
CB Roser
SESE
BF Sant Adrià 
TGN Bàsquet 
CB Igualada 
CB Granollers
CBF Cerdanyola
AB Premià
CB Samà Vilanova
Joventut Les Corts 
CB Prat

PG

13
12
11
9
9
7
7
6
6
6
5
3
3
1

PC

634
650
718
696
756
756
786
757
778
809
781
814
782
916

PF

803
749
908
791
849
725
747
796
728
760
722
681
711
663

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.
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Aquesta obra, dirigida per Adrià Aubert
i Carla Coll, narra un dels escàndols més
destacats de la història: el robatori del co-
llaret de la reina Maria Antonieta. Aques-
ta estafa va marcar un abans i un després
en la vida a la cort de Lluís XVI. La comè-
dia està ambientada en la França dels anys
80 del segle XVIII i es pot veure fins al 18
de febrer al Teatre Akadèmia (BCN).

Teatre

El collar de la reina
Ricard Farré i Arnau Puig

La cantant vilassarenca Irma Farelo,
popularment coneguda com a Mush-
ka, ha publicat el seu nou disc, titulat
Sexy Sensible. Les cançons que inclou
l’àlbum barregen ritmes electrònics i lla-
tins com el del reggaeton, i les lletres,
tant en català com en castellà, parlen de
l’amor, del desamor i de la sexualitat, en-
tre altres qüestions.

Música

El film narra les excursions del poeta Ja-
cint Verdaguer pel Pirineu. Les expe-
riències i aventures que viu a la munta-
nya es converteixen en una font d’inspi-
ració per a ell, i arran d’això crea el gran
poema èpic Canigó. La pel·lícula comp-
ta amb l’actor Lluís Soler com a prota-
gonista i s’ha gravat en diversos indrets
de Catalunya.

Pelis i sèries

Canigó 1883
Albert Naudín

Sexy Sensible
Mushka

Festival Llum BCN
El Llum BCN és el festival europeu de referència en l’àmbit de

les arts lumíniques. Organitzat per l’Ajuntament de Barcelo-
na, reuneix creadors de prestigi d’arreu del món i un total de
40 mostres d’art, disseny, il·luminació i arquitectura. En con-

cret, la iniciativa transformarà diversos edificis de la ciutat
com el Mirador de Glòries, l'Auditori, el Teatre Nacional de Ca-

talunya o el museu Disseny Hub en espais amb llum pròpia.
Tot plegat tindrà lloc des del 2 fins al 4 de febrer al barri 

del Poblenou i als entorns de la plaça de les Glòries, on l’any
passat van aplegar-se més de 220.000 persones.

M I K I  N Ú Ñ E ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de l'èxit de la seva primera no-
vel·la, l'escriptor Pol Guasch arriba amb
una nova història sobre l'amistat que ser-
veix, a la vegada, per abordar altres temes
inquietants del present. Ofert a les mans,
el paradís crema se centra en la vida dels
seus dos protagonistes, la Rita i en Líton,
que es pregunten constantment sobre la
seva identitat i el seu origen.  

Llibres

Ofert a les mans, el paradís crema
Pol Guasch

| The Last Of Us 2
La saga de videojocs d’aventures, acció i terror per a PlayStation The Last Of

Us continua amb una segona part que ha generat una gran expectativa.
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Viuen línia

Miki Núñez (Terrassa, 1996) és un dels prota-
gonistes de la nova sèrie de 3Cat ‘Jo mai mai’,

que ja es pot veure per TV3 i per la platafor-
ma de la cadena pública. Es tracta del seu de-
but com a actor de ficció i interpreta el paper

d’un monitor de la casa de colònies en la qual
s’ambienta la producció, feta per Abacus.

Malgrat que la seva figura està totalment as-
sociada al món de la música, Núñez sempre

ha parlat de la seva vocació per la interpreta-
ció i del seu desig de combinar ambdues 

coses. De la seva trajectòria cal destacar 
la participació a ‘Operación Triumfo’, 

programa arran del qual va saltar a la fama. 
Posteriorment, també va representar 

Espanya a Eurovisió i més recentment 
ha aparegut a TV3 com a presentador 

del concurs musical ‘Eufòria’ i de 
les campanades de Cap d’Any. 

Famosos

Ser un dels cantants catalans més destacats
Va participar a ‘Operación Triumfo’ i va anar a Eurovisió

Debutar com a actor en una sèrie de ficció
És un dels protagonistes de la nova sèrie de 3Cat

Comentaris positius sobre ‘Jo mai mai’
La sèrie i la interpretació de Núñez han agradat als espectadors 
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

El primer efecte és que augmenten els nivells de colesterol 
total i multipliquen per dos els de colesterol dolent 

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ 
Totes les dietes, especialment les adreçades als infants, fan èmfasi
en la necessitat de suprimir o reduir el consum de greixos trans,
uns elements que, en contra del que molts es pensen, també po-
dem trobar en aliments naturals. Precisament per la seva gairebé
omnipresència en els menús, cal reduir-ne la ingesta global. Però
fer-ho exigeix prendre’ns molt seriosament el que mengem.  

Segons els experts, hi ha dues fonts principals d’àcids grei-
xos trans. La natural prové de l’organisme dels animals remuga-
dors com les vaques, les ovelles o les cabres, i l’absorbim en for-
ma de llet, crema o mantega, però representa amb prou feines
un 5%.  El més preocupant és l’artificial, que s’origina per un
procés d’hidrogenació parcial dels olis vegetals amb l’objectiu
de millorar el gust, la textura i la durabilitat dels aliments precui-
nats, la brioixeria industrial, els gelats, els snacks o els batuts.  

Un cop consumits els greixos trans, tenen dos efectes en el
nostre organisme. Per una banda, augmenten els nivells de co-
lesterol total i dupliquen el colesterol LDL, conegut com a coles-
terol dolent. Per l’altra, augmenten els triglicèrids en sang i in-
crementen el risc d’una malaltia cardiovascular. 

Croada contra els greixos trans 

Els greixos trans estan presents en els aliments precuinats,
la brioixeria industrial, els snacks, els batuts i els gelats    

Les claus

Un cop absorbits, també augmenten els nivells de 
triglicèrids en sang i causen malalties cardiovasculars 

L’any 2018, l’Organització Mundial de la Salut va demanar 
que s’eliminessin en la producció industrial d’aliments  
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PROCESSATS

TRIGLICÈRIDS

COLESTEROL

ELIMINACIÓ
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